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ÚJÉVI KÖSZÖNTÕ
Megint cserélnünk kellett a naptárt, hiszen az elõzõnek elfogytak a lapjai. Immár 2023-at írunk, pedig a 2022-tõt is alig szoktuk meg. Az
idõ nem áll meg, megszakítás nélkül halad elõre, ám mi, emberek szakaszokra bontjuk, mert csak így tudjuk megérteni, érzékelni. Fel-
daraboljuk az idõt, naptárba rendezzük, hogy belátható, tervezhetõ, számlálható és értékelhetõ legyen. S ahogy az úton haladó kocsi
kereke teljes köröket leírva újra és újra önmagába ér vissza, úgy követik egymást az esztendõk, az óévet mindig új váltja fel. Ilyenkor
visszanézve értékeljük az elõzõ hónapokat, leltározunk, de máris elõretekintünk és folytatjuk a megkezdett dolgokat új lendülettel, új
tervekkel, elhatározásokkal. Nehéz idõszakot élünk, nem könnyû a tervezés, minden bizonytalan, kiszámíthatatlan. Mégis bizakodva
nézünk elõre és nagy igyekezettel látunk neki a feladatoknak.
Kívánom, hogy ez a lendület tartson ki egész évben, és legyen erõnk a megkezdett munkákkal célba érni, tudjunk mindig bölcsen és elõ-
relátóan dönteni.
Kívánom, hogy Simontornya minden itt élõ számára élhetõ, biztonságos, szerethetõ város, igazi otthon legyen.
Mindenkinek kívánok békét, jó egészséget, boldog új évet!

Torma József polgármester

MINDENKIMINDENKI
KARÁCSONYAKARÁCSONYA

AZ ÓVODÁBANAZ ÓVODÁBAN
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VÁROSHÁZI
TUDÓSÍTÁSOK

Simontornya Város Önkormányzatának
Képviselõ-testülete 2022. december 12-én
ülésezett. A jegyzõkönyv teljes terjede-
lemben Simontornya város honlapján
(http://www.simontornya.hu/kepviselo-tes
tuleti-jegyzokonyvek-2022) tekinthetõ
meg.
A testületi ülés a polgármesteri beszámo-
lóval kezdõdött, melyet a megszokott
rendben a „Polgármester tollából” címû
rovatban a Simontornyai Hírek decemberi
számában olvashatták.
Az ülés elején a polgármester a beszámo-
lóját kiegészítette azzal, hogy a közvilágí-
tás korszerûsítésére irányuló szerzõdés az
MVM Watt Eta Kft.-vel aláírásra került. A
korszerûsítési munkálatok elsõ ütemének
megvalósítását 2023. április 30-ig vállalta a
kft. A városunkban kialakításra kerülõ
komposztáló telep ügyében kiemelte, hogy
jelenleg még sok a bizonytalanság. Közbe-
szerzési eljárás van folyamatban az építési
beruházás részre vonatkozóan. A gépbe-
szerzéshez még 60 millió forintra lenne
szükség, melyrõl a döntést a Belügyminisz-
tériumból várják.
Fõ napirendi pontban tárgyalta a testület a
temetõi díjak felülvizsgálatát. Ezt kötelezõ
minden évben egyszer megtenni és módo-
sítás esetén az önkormányzati rendeletet a
döntésnek megfelelõen módosítani. A
képviselõ-testület döntése értelmében a

hûtõkamra használati díja napi 2500 fo-
rintra növekedett. A két személyes urna-
fülke díját 38 ezer forintba állapították
meg 10 évre. Egyéb díjakat a testület nem
módosított.
A köztemetõ jelenleg hatályos sírhelydíjai
az alábbiak: egyes sírhely 25 évre 10.000 Ft,
kettõs sírhely 25 évre 19.000 Ft, 2 férõhe-
lyes sírbolthely 60 évre 50.000 Ft, 4 férõhe-
lyes sírbolthely 60 évre 75.000 Ft, 6 férõhe-
lyes sírbolthely 60 évre 100.000 Ft, 1 sze-
mélyes urnafülke 10 évre 19.000 Ft, 2 sze-
mélyes urnafülke 10 évre 38.000 Ft, urna
sírhely 10 évre 8.000 Ft, urna sírbolt 20 év-
re 25.000 Ft.
A rátemetés díja a temetéskor érvényes
megváltási díj idõarányos része. Az újra-
váltási díj az elsõ megváltás díjával meg-
egyezõ összeg. Felhívjuk a figyelmet arra,
hogy a köztemetõre vonatkozó sírhelydíja-
kat Simontornya Város Önkormányzatá-
nak számlaszámára kell befizetni. A te-
metkezéssel kapcsolatban bõvebb infor-
máció Szántó Klára Gittától kérhetõ (tele-
fon: 06-30-235-0820).
A képviselõ-testület a munkáját féléves
terv alapján végzi. Ezt a munkatervet 2023.
I. félévére a testület egyhangúlag elfogad-
ta.
A Magyar Falu program keretében a Si-
montornya, Temetõ utca 8. szám alatti in-
gatlan önkormányzati tulajdonba került.

A testület döntése értelmében az ingatlan
szociális alapon bérbe adható besorolásba
került. Így jelenleg 24 szociális, 6 költség
elven hasznosított, 4 piaci áras és 4 szolgá-
lati lakás van az önkormányzat tulajdoná-
ban.
A tankerületi központok állapítják meg az
általános iskolák felvételi határait, ehhez
kikérik a települési és a nemzetiségi ön-
kormányzatok véleményét. Simontornyán
egy általános iskola van, minden itt élõ
gyermek ennek a körzetébe tartozik.
Az egyebek napirendi pontban a 3-as szá-
mú háziorvosi rendelõ állapotáról és a
szükséges javítási felújítási munkálatokról
tárgyalt a testület. A polgármester tájékoz-
tatott a szórt utak karbantartásának meg-
kezdésérõl. Három millió forint+áfa ösz-
szegben került megrendelésre a Siópart
utca, Laposi tér, Pósapart utca és a Beszé-
des Ferenc utca javítása.
A játszóterek és az óvodai játékok felül-
vizsgálata megtörtént az év végén. A Mé-
száros utcai játszótérre az új játék már
megérkezett. Az óvodai játékpark megújí-
tásához a testület döntése alapján három
darab homokozó játszótéri eszköz került
megrendelésre 1,4 millió forint értékben.

Tovább szépül
a kápolna környéke

A „Simontornya zártkerti ingatlanok közlekedési feltételeinek
javítása, a barokk kápolna és lösz pincesor felújítása” címû pro-
jekt keretében a zártkerti ingatlanokat feltáró földút stabilizá-
lását követõen a barokk kápolna környékének rendbe tételén
dolgozik az önkormányzat.
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A POLGÁRMESTER TOLLÁBÓL
Munkával és természetesen pihenéssel is zártuk az óévet. A két
ünnep között a képviselõ-testület jóváhagyásával a hivatalban a
jegyzõ igazgatási szünetet rendelt el, így a munkatársak az éves
rendes szabadságukat terhére voltak távol. Az új évet január 2-án
kezdtük meg a hivatalban. A teendõk semmiképpen sem enged-
ték meg, hogy a kormányzati szervekhez hasonlóan január elsõ
hetében is zárva tartsunk. Az önkormányzati intézményekben a
feladatok függvényében szintén igyekeztünk a dolgozók szabad-
ságolását, ünnepek közötti pihenését biztosítani.
A komposztálótelep létesítésével kapcsolatban a Belügyminiszté-
rium jóváhagyta a módosítási kérelmünket. A KT döntésnek
megfelelõen lefolytattuk az ötszereplõs építési projekt közbe-
szerzési eljárását. Az értékelés még zajlik, de vélhetõen ered-
ménytelen lesz az eljárás, azt újra ki kell majd írnunk.
Az energiamegtakarítást célzó testületi döntések végrehajtása is
folytatódott. Megkezdõdött az Õszikékben az eddig széljárta, te-
hát jelentõs hõvesztést okozó bejárati portál átalakítása. A külsõ
(Vár térre nézõ) homlokzat megváltoztatása nélkül a belsõ tér
hõszigetelt leválasztása van folyamatban. A polgármesteri hivatal
belsõ világításának korszerûsítése is zajlik. A közvilágítás ener-
giatakarékos átalakításának tervezési feladatai is megkezdõdtek.
Az Agrárminisztérium által meghirdetett zártkerti programban
nyert támogatás forrásaiból elkészült a Mózsé-hegyi kápolna
melletti, az épület stabilizálását szolgáló támfal. A projekt kereté-
ben a felsõ szakasz 24 lösz pincéjének és környezetének rendezé-
se is megvalósul. A munkák koordinálásához megkezdtük a pin-
cék használóinak beazonosítását.
Az orvosi ügyelet kapcsán lefolytattuk a beszerzési eljárást. Az
érintett 13 település képviselõ-testületeinek jóváhagyásával a leg-
jobb ajánlatot adó jelenlegi szolgáltatóval kötöttünk az átmeneti
idõszakra szerzõdést.
A TOP-os pályázati forrásból megvalósuló Körárkot érintõ víz-
rendezési pályázatunk kivitelezési határideje december 31-én le-
járt. 30-án a kivitelezõ, mûszaki ellenõr jelenlétében megkezdtük
a mûszaki átadást. A feltárt hiányosságok miatt az átvétel nem
történt meg. A kivitelezõ részére összeállított feladatlistában je-
leztük észrevételeinket. A határidõt szerzõdésmódosítással kitol-
tuk. A kivitelezõ jelezte, hogy a munkálatokat elvégezte, az újabb
átadás január 17-én lesz. Az eljárásba a vízügyi igazgatóság is be-
vonásra került.
A Tolna Vármegyei Önkormányzattal közös pályázaton forrást
nyertünk a Körárok teljes hosszában megvalósuló karbantartási
és fejlesztési feladatok tervezéséhez, engedélyeztetéséhez szük-
séges forrásokra. A közbeszerzésben kijelölt tervezõvel január

6-án végig jártuk az árok teljes hosszát, átbeszéltük a feladatokat.
Az elképzelés keretében tervezzük a Várkert utcai víztisztító mo-
sóvízének (dekantált víz) elvezetését, a Strand árok burkolását, a
kultúrház mögötti árokszakasz rendezését, a teljes mederszakasz
kotrását, a László király utca végén a jelenlegi projekt keretében
kialakított tó medrének nagyobbítását, a kertészet területén egy
öntözési célokat szolgáló víztározó kialakítását.
Az elmúlt év végén három pályázatunk sikerérõl is értesítést kap-
tunk. A TOP Plusz keretében 108 milliót a polgármesteri hivatal
energetikai korszerûsítésére, 236 milliót turisztikai fejlesztésekre
ítéltek meg. A támogató okiratok elkészítéséhez szükséges pon-
tosítások megtörténtek, várhatóan a közeljövõben ezek véglege-
sítése is megtörténhet. Szintén korábban készült egy pályázat a pi-
ac korszerûsítésére. A Vidékfejlesztési Program keretében 5%
önerõ mellett közel 93 millió támogatást nyertünk. Ezen összeg-
bõl a piac belsõ és külsõ környezetének rendezése (térkövezések,
kapubejáró, kerítés javítása, átépítése, csapadékelvezetés, köz-
mûvek problémáinak megoldása) mellett eszközbeszerzésekre,
(kisteherautó, targonca, mérleg, ládamosó, 10 db árusító faház)
vásárlására is sor kerül. A pályázatok elõkészítése érdekében
megkezdtük az egyes feladatokhoz kapcsolódó (projektmene-
dzser, mûszaki ellenõr, közbeszerzési tanácsadó) beszerzések
elõkészítését, a feladatot ellátó személyek kiválasztását.

Január 18-án a két vidékfejlesztési program keretében megnyert
pályázatunk (külterületi út, piac) kapcsán egyeztetõ megbeszé-
lést szerveztünk. Mindkét pályázatot az idei évben szeretnénk
megvalósítani és lezárni. Mindkét esetben feszített tempóra lesz
szükség, emiatt elkerülhetetlen lesz az érintettek közötti rendsze-
res koordináció.

Január 11-én kezdeményezésünkre megbeszélést folytatunk a
DRV Zrt. helyi és térségi vezetõivel. A víz- és csatornahálózat
mûködtetésében továbbra is több problémát látunk. Az önkor-
mányzat és a szolgáltató közös érdeke a szolgáltatások zavarta-
lanságának biztosítása. Több probléma (távfelügyeleti rendszer
kiépítése, meghibásodott eszközök javításának felgyorsítása, De-
rék hegyi vízellátás, bõrgyári vízellátás) megoldásáról tárgyal-
tunk.

Megkezdtük az önkormányzat idei költségvetésének elõkészíté-
sét. A pénzügyi osztályvezetõ elõzetes kalkulációi szerint a bér- és
dologi kiadások (elsõsorban rezsidíjak) növekedése miatt több
intézmény esetében több tízmilliós hiánnyal kell számolnunk. A
költségvetés elsõ lépcsõs tárgyalására a testület januári ülésén ke-
rül sor.

Torma József

FELHÍVÁS
A Székelyi úti pincesoron (régi
179-202 számozású), kápolna
és a Szépasszonyok völgyi feljá-
ró közötti pincék tulajdonosait
kérjük, jelezzék, hogy melyik
pince az övék. A felmérésre a
pincesor helyreállítása miatt
van szüksége az önkormányzat-
nak.
Ha tudják a számát, akkor tele-
fonon vagy e-mailben jelentsék
be a Simontornyai Polgármes-
teri Hivatalba (74/586-929, si-
montornya@dielnet.hu).
Ha a száma nem ismert, akkor
be kellene menni a hivatalba és
fotóról beazonosítani a pincét.

SZÁLKÁIM
2022. december 25-
én egy erõs ember
városunk hóemberé-
vel verekedett. Saj-
nálatos módon a hó-
ember került ki vesz-
tesen a harcból. De
szerencsére az elkö-
vetõ is meglett!
Szomorú dolog látni
a szórakozásból el-
követett rombolást,
ami sok örömet sze-
rez városunk lakói-
nak.

G.H.H.
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A 2019-es önkormányzati választáson öt
évre megválasztott képviselõket kérdez-
tük közérzetükrõl, az elmúlt idõszak ta-
pasztalatairól.

Kecskési Zsuzsanna
– Honnan jött az ötlet, hogy a képviselõvá-
lasztáson indulj?
– Nem saját indíttatásból történt. Amikor
Torma József a Civilkontroll Egyesülethez
toborozta a csapatot, engem is megkere-
sett, hogy lenne-e kedvem csatlakozni. Én
hamar igent mondtam, és a megmérette-
tést is vállaltam. Úgy gondoltam, ha sike-
rül bekerülnöm, és tehetek a városért vala-
mit, az jó, de ha nem kapok elég szavaza-
tot, akkor sem történik semmi baj. Most
utólag nagyon örülök, hogy igent mond-
tam, mert a csapatban nagyszerû embere-
ket ismertem meg, jó velük együtt dolgoz-
ni.
– Hogy érzed magad a testületben? A hat férfi
között egyedüli nõként tudod-e érvényesíteni
a gondolataidat?
– Nem vagyok hangos a testületben, de
azért meghallgatják a véleményeimet. A
bizottsági üléseken kapok több szót, ott
van nagyobb lehetõségem a gondolataim
kifejtésére. A technikai kérdésekhez nem
sokat tudok hozzátenni, hiszen ezekben
nincs tapasztalatom, de mára már megta-
láltam a helyem a testületben. Eleinte ki-
csit tartottam tõlük, hiszen én vagyok a
legfiatalabb és egyedüli nõ közöttük.
– Van-e olyan terület, vagy volt-e olyan ese-
mény a munkád során, amire rossz érzéssel
gondolsz vissza?
– Egy konkrét eseményt nem tudnék ki-
emelni, de voltak viták, helyzetek, amiben
nem éreztem komfortosan magamat. Elju-
tottam már odáig, hogy talán nem is tudom
ezt a munkát végezni, feladom, de a pol-
gármester úrral történt beszélgetés után
túljutottam ezen a ponton.
– Tudsz-e olyat említeni, amit sikerélmény-
nek éltél meg?
– Mindenegyes megnyert projekt, vagy a
pozitív visszajelzések, amiket a közösségi
oldalakon, vagy személyesen kapok/ka-
punk, újabb löketet adnak a munkámhoz.
Korábban nem volt rálátásom, milyen mó-
don zajlik a város vezetése, de hihetetlen,
mennyi munkát, energiát fektetnek bele
emberek, hogy a város mûködjön, hogy
egy-egy pályázat megvalósulhasson. Én az
egész testület együttes munkáját tartom si-
kerélményemnek.
– Mennyire változtatta meg a te életedet az,
hogy képviselõ lettél?
– A testületi tagoknak többségében már
felnõttek a gyerekeik, ezzel szemben ne-
kem még két kiskorú gyermekem van. A
családtagoktól kapok segítséget, amikor
kell, vigyáznak a gyerekekre, illetve ahová

lehet, a gyerekeket is magammal viszem. A
képviselõtársak is elfogadták, szeretik a
gyerekeimet, akik szívesen vannak a fel-
nõttek társaságában. Talán abban válto-
zott az életem, hogy sokkal tudatosabban
kell az idõmet beosztanom, a család, a
munkahely és a testületi munkák össze-
hangolása nagy szervezést igényel szá-
momra.
– Vannak-e körvonalazott terveid a ciklus-
ban hátralévõ évekre?
– Szeretném még jobban kivenni a részem
a testületi munkákból. A szociális és kultu-
rális területen tevékenykedtem, és ezt
folytatom is, de igyekszem még inkább a
programok szervezésébe, lebonyolításába
bekapcsolódni, több idõt rászánni.
– Ha letelik ez a megbízatás, elképzelhetõ,
hogy újraindulsz?
– Jó ebben a csapatban dolgozni, de nem
mindig hálás ez a feladat. Vannak pillana-
tok, amikor soknak érzem, ilyenkor azt
mondom, hogy nem indulok újra, de más-
kor azt gondolom, hogy igen, szeretném
folytatni. Ez a kérdés még nyitott számom-
ra. Amikor indultam a választáson, telje-
sen ismeretlenként, nem hittem volna elõ-
re, hogy ennyi szavazatot kapok. Köszö-
nöm mindenkinek a bizalmat, és bízom
benne, hogy senkinek nem okoztam csaló-
dást. Ez olyan munka, ahol egy-egy ember
kevés, csapatban tud csak mûködni. A tes-
tület, az egész város csak együttmûködés
által haladhat elõre.
– Köszönjük a beszélgetést, és az eddigi
munkádat. A jövõhöz pedig kitartást, sok
erõt, pozitivitást és jó egészséget kívánunk!

– Milyen elhatározás alapján döntöttél úgy,
hogy képviselõnek jelentkezel?
– A polgármester úr keresett meg, hogy
örülne, ha indulnék mellette a választáson.
A felkérésnek eleget tettem és jelöltettem
magam.
– Milyen volt számodra, hogy nem egyesével,
hanem egy konkrét csapattal indultatok?
– Nagy elõnye van annak, hogy a testület
tagjait egy csapat alkotja, sokkal gördülé-
kenyebben zajlik egy-egy döntéshozatal,
könnyebb keresztülvinni a javaslatokat.
– Hogyan érzed magad a testületben? Van-
nak-e nehéz percek, mi az, ami tetszik ebben
a munkában?
– Az tetszik ebben a munkában, hogy az a
kocsi, amit együtt tolunk, az mind a váro-
sért, a város intézményeiért van. Látszik a
településen azoknak a beruházásoknak az
elõrehaladása, amire az elmúlt pár évben
az önkormányzat pályázott. A testületi ta-
gok a saját véleményüknek mindig hangot
adnak, nem vagyunk mindenben egysége-
sek, de a fõ irányvonalakban egyetértünk.

– Van-e olyan projekt, amire büszke vagy,
hogy a ti idõtökben valósult meg?
– A nagy projektek még folyamatban van-
nak, vagy elõkészítés alatt állnak. A kicsi-
nek is örülünk, akármelyikre gondolunk,
és mindegyik közös érdem, sok ember
munkája. Ami az én kezem alatt ment vég-
hez, az a tûzoltóság beruházása volt. Szív-
ügyem volt, mint ahogy a tûzoltóság mun-
kája is, amit hét nap, 24 órában végzünk.
Bármikor jöhet olyan esemény, amikor ne-
künk menni kell. Nagyon örülünk, hogy
mindezt kulturált körülmények között vé-
gezhetjük, ezért nagy dolog, hogy a tûzol-
tóság épülete megvalósulhatott.
– Van-e olyan tevékenység, ami negatívan
hatott rád, vagy rosszul érezted magad ben-
ne?
– Biztosan volt olyan, ami nem úgy sike-
rült, ahogy szerettem volna, de nem tudok
konkrét példát erre említeni.
– Tudjátok-e tartani azt az erõs tempót, amit
az eddigi három évben diktáltatok?
– A munkánk úgy mûködik, mint egy vál-
lalkozás, annak se eleje, se vége, az egész
egy hosszú folyamat. Folyamatosan zajla-
nak a megvalósulások, de közben az elõké-
szítõ munkák is, amivel újabb projekteket
lehet megszerezni, majd megvalósítani.
Mindig vannak váratlan körülmények, me-
lyek nehezítik az éppen aktuális tevékeny-
ségeket, hiszen a vírushelyzet, vagy a hábo-
rú által bekövetkezett nehézségekre nem
tudtunk elõre felkészülni, bizonytalanná
tette az aktuális idõszakot, de mégis meg-
oldásokat kellett találnunk. Most az ener-
giaválság miatt állunk ki megpróbáltatáso-
kat. Nem tudjuk, milyen lehetõségeink
lesznek, nehéz a költségvetést megtervez-
ni, de folyamatosan végezzük az elõkészí-
téseket, hogy amint forráshoz jutunk, be
tudjuk nyújtani a pályázatunkat az adott
területeken.
– Mit szeretnél, ha mindenképpen megvaló-
sulna Simontornyán?
– A testület két nagyszabású feladatot tû-
zött ki maga elé. Az egyik a körárok rend-
betétele, ami a vízügyi problémákat enyhí-
tené. A másik a vár környékének rendbe-
tétele, én ez utóbbi mellett kardoskodtam.
Amit én még hiányolok, hogy a városban
nincs kerékpárút. Nagyon örülnék, ha leg-
alább a fõút mellett ez megvalósulhatna.
– Ha letelik az öt év, jelölteted-e újra maga-
dat?
– Ha nem változik különösebben a szemlé-
let, én minden további nélkül jelöltetném
magamat. Az öt év nagyon kevés. A meg-
kezdett, elindított folyamatok, munkák,
projektek megrekedése csak azért, mert
más a testület, rengeteg energiát, munkát
tenne fölöslegessé.
– Köszönjük az idõdet, az eddig végzett mun-
kádat, és a továbbiakban kitartást, erõt,
egészséget kívánunk!
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ADVENT III.
2022. december 11-én a Krammer Ferenc Kórus mûsora után
meggyújtották a harmadik gyertyán az adventi koszorún. Ezt köve-
tõen a római katolikus templomban hallgattuk meg szívet melen-
getõ karácsonyi mûsorukat. A koncerten közremûködött a Fried
Mûvelõdési Ház Kórusa és a Lelkes Cserfes Gitárcsapat.

ADVENT IV.
Az „Õszikék” Szociális Szolgáltató Központ megható mûsorának
keretében gyúlt fel a negyedik gyertya városunk koszorúján. A mû-
sort követõen Torma József polgármester kívánt békés, boldog
karácsonyt Simontornya lakóinak.

G.H.H.

AJÁNDÉKOSZTÁS

Harmadik éve szerez örömet városunk gyermekeinek a Simontor-
nyai Segítõ Kezek Egyesület. December 18-án a délutáni órákban
minden kilátogató gyermek választhatott egy meglepetésekkel teli
ajándékdobozt. Az ajándékok mind adományként kerültek az
egyesülethez, amit válogattak korosztályok és nemek szerint, majd
szépen becsomagolták. Sok gyermeknek szereztek vele örömet,
hisz volt, akinek ezt az egy ajándékot hozta a „Jézuska”.
Köszönjük a munkátokat!

G.H.H.

Születés decemberben:

KOCZKÁS LIZA * GULYÁS GRÉTA * MOLNÁR BOTOND * HORVÁTH SZOFI

Házasságkötés decemberben:

CSEH JÓZSEF ÉS BORBÁS ANGÉLA
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FOTÓPÁLYÁZAT

„KARÁCSONY 2022” címmel hirdetett fotópályázatot Simontornya Város Önkor-
mányzata és a Simontornyai Városi Könyvtár. Az ünnepi díszbe öltözött várost négy alko-
tó örökítette meg az utókornak: Balogh Patrik, Gyurkóné Tóth Irén, Miklós Olivér és
Véghné Pach Judit. Mind a négy alkotónak ajándékcsomaggal köszönik meg a munkáját.

G.H.H.

KARÁCSONYI
KIÁLLÍTÁS

2022. december 19-én 16 órakor nyitotta meg Rill Mária, a Würtz
Ádám Általános Iskola és Alapfokú Mûvészeti Iskola, képzõmû-
vészeti ág volt szakmai vezetõje a grafika és festészet tanszakosok
munkáiból készült kiállítást.

A kiállítás a Vak Bottyán Általános Iskola és Gimnázium alsó ta-
gozatának épületében kapott helyet. Négy paravánon az elsõ fél-
évben készült munkákat tekinthették meg a szülõk és az érdeklõ-
dõk. Géringerné Horváth Hajnalka tanítónõ vezetésével a 3.a
osztályosok dallal, verssel színesítették a megnyitót. Rendezvé-
nyünket megtisztelte jelenlétével Gasparics László, a TONI-
EPSZ intézményvezetõje is. A látogatókat egy kis süteménnyel
kínáltam meg. Jó hangulatban töltötte el gyerek, szülõ, rokon, is-
merõs ezt a délutánt.

Gyurkóné Tóth Irén



2023. január KÖZÖSSÉG 7

MINDENKI KARÁCSONYA 2022.
2022. december 19-én A Vak Bottyán Általános Iskola és Gimná-
zium 3.b osztályos tanulói az Õszikék Szociális Szolgáltató Köz-
pont Klubjába látogatott el. Egy kedves és vidám mûsorral örven-
deztette meg a tagokat és dolgozókat egyaránt. A gyerekeket
Varga Szilvia tanítónõ készítette fel.

2022. december 20-án az Õszikék Szociális Szolgáltató Központ
bentlakásos egységében karácsonyi mûsort adtak a 3.a osztályos
tanulók, ahol a szeretet morzsáit széthintve kívántak békés, áldott
ünnepeket a jelenlévõ lakóknak és dolgozóknak. A tanulókat Gé-
ringerné Horváth Hajnalka készítette fel.

2022. december 21-én minden óvodás gyermek, általános iskolás,
gimnazista és a szakiskolás tanuló az intézményekben tartott mû-
sor után csomagot kapott Simontornya Város Önkormányzatá-
tól. Torma József polgármester minden helyszínre ellátogatott,
hogy személyesen adja át az ajándék mellé jókívánságait.
2022. december 23-án Simontornya Város Önkormányzata az
idei évben is ételosztással kedves-
kedett. 300 adag étel került a szoci-
ális étkezésben részesülõk és a rá-
szoruló, nehéz helyzetû emberek
asztalára.
A szállításban a Családsegítõ Szol-
gálat munkatársai segítettek. Kö-
szönjük a napközi dolgozóinak és a
segítõknek a munkáját!

G.H.H.
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GYÁSZOLUNK

Kiss Margit, akit legtöbben csak egyszerûen Mimikének hívtunk, 2023. január 12-én, életének
91. évében elhunyt. Bár egyedül élt, de nem volt magányos. A neves gyógyszerész család, a
Pillich család leszármazottja, de nem ezzel érdemelte ki a simontornyaiak figyelmét, megbe-
csülését. Csendesen, feltûnés nélkül élt, de mégis sokan ismertük, tiszteltük és szerettük õt. Ak-
tívan tartotta a kapcsolatot a helyi ismerõsökkel, rendszeresen hívta telefonon a távoli ismerõ-
seit, rokonait, mindig gondoskodott róla, hogy a Simontornyáról elkerültekhez is eljussanak az

információk. Korát meghazudtoló lendülettel kapcsolódott be a közéletbe, cikkeket írt havonta a helyi újságba, sokat olvasott, és
nyitott volt a világ dolgaira. Több könyvet szerkesztett, Simontornya helytörténetének meghatározó alakja. Fáradhatatlanul gyûj-
tötte az információkat, adatokat, képeket a múltból, és igyekezett dokumentálni az aktuális eseményeket is. Hagyományos fényké-
pezõgépével különleges alakja volt egy-egy városi rendezvénynek. Õ még az a korosztály, aki átélte a XX. század elejének borzalma-
it, ismerte az akkor élõ embereket, személyes ismerõsein, fõként édesanyján keresztül még messzebbre tudott tekinteni az idõben.
Kiss Margit összekötötte a jelent a múlttal, de a jövõnek is részévé vált, hiszen írásaival a megõrzést szolgálta, a múltat a jövõbe
igyekezett átmenteni. Munkásságát a Simontornyai Értéktár Bizottság nyilvántartja a helyi értékek között.

Mimike november végén még megírta a decemberi újságba szánt cikkét, valamint átadta a doni katasztrófa 80 éves megemlékezését
is, hogy biztosan bekerülhessen a januári lapszámba. Nagyon boldog volt, hogy még olvashatta a decemberi számban a saját versét.
Karácsony elõtt került kórházba, és bár bizakodtunk a felépülésében, már nem tudott hazajutni.

Kép: Varga Istvánné Derr Incitõl
MI-né

Kiss Margit utolsó írása
2023 januárja szomorú kerek évfordulót is
jelent az emlékezõknek. 80 évvel ezelõtt,
1943 januárjában történt a II. világháború
számunkra legnagyobb vesztesége: a Don-
kanyar katasztrófája.
Én akkor 10 éves voltam, és jól emlékszem
az akkori eseményekre. 1942 karácsonya
még a bizakodás jegyében telt. „1942 a
honvédek karácsonya” – írták az újságok, s
az itthon maradottak meleg holmikat kö-
töttek nekik: kesztyût, sálat, érmelegítõt
(ezt a csuklójukra tudták húzni a katonák).
És bizonyára jól is esett annak, aki kapta,
de az itthoniaknak fogalmuk sem lehetett
arról, mi mindenen mehettek õk ott ke-
resztül. Sajnos a fordulat hamar megtör-
tént, s a katonáink sok ezren haltak meg a
jeges golyózáporokban, vagy kerültek fo-
golytáborokba, embertelen körülmények
közé, ahonnan csak keveseknek sikerült
hazaérniük. Gondoljunk rájuk tisztelettel,
és szeretettel õrizzük meg emléküket!

Kiss Margit

BÚCSÚZUNK SIMONTORNYA ELHUNYT LAKOSAITÓL

Szilvási Jánostól, Bencze Juliannától,
Farkas Sándornétól, Németh Jánostól

„Elmentél egy végtelen hosszú útra, melyrõl visszanézni lehet, de visszajönni soha.

Hazafelé nem építettek utat, de ha mégis lenne egy irány, mely otthonod felé mutat: ugye hazajönnél?

Visszahozna a szeretet, letörölnéd arcunkról az Érted hulló könnyeket.”

(A névsor a Simontornyai Polgármesteri Hivatal nyilvántartása alapján készült.)
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ZÖLDSAROK
Kedves Olvasó!
A 2023-as évet egy vállalással kezdtem: mégpedig, hogy hónapról
hónapra jelentkezem a Simontornyai Hírek oldalán környezettu-
datos, fenntartható, hulladékcsökkentõ, klímavédelmi hírekkel,
tippekkel, jó tanácsokkal. Megpróbálok minél érdekesebb témá-
kat hozni, felkelteni az érdeklõdést, mivel ez a terület az életünk-
ben a leglényegesebb. Aki már ismer az internet világából, számá-
ra nem meglepõ, hogy az elsõ témám a hulladékgyûjtés.
A szemét kérdése óriási probléma a mai világunkban. Mindent
csomagolva vásárolunk, sõt, néha többszörös csomagolás van a
terméken feleslegesen. Védjük a külvilágtól, mikor lehet, hogy
több ártalmas vegyszer kerül bele a „védõburkából”. Ráadásul
mindenki úgy áll a kérdéshez, hogy én egy csepp vagyok a tenger-
ben, mit is tehetnék egymagam. Erre is van egy gondolat. Egy em-
ber mondja, mit számít egy eldobott petpalack, majd mikor 8 mil-
liárd társa is így gondolkodik, abból lesz az óceánon úszó hulla-
déksziget. Tehát te változol, változik a családod, a barátaid, a kör-
nyezeted és reméljük, végül elérünk egy kisváros lakosságának át-
alakulásához.
Van már egy irányzat, mely Amerikából indult, a neve zero waste
életmód. Ennek magyar megfelelõje a hulladékmentes jelzõt
kapta. A tengerentúli legnevesebb képviselõje Bea Johnson, ki írt
is a témában ezzel a címmel egy könyvet. Nálunk Kump Edina
(www.korforras.hu) és Tóth Andi (Dobd ki a szemetest címû
könyv) vágott bele ebbe a kihívásba, illetve ott van még Antal Évi,
alias Vászonzsákoslány, kit a youtube csatornáján lehet követni.
Bea Johnson 2008-as zero waste kifejezése átváltozott low waste-
re, vagyis hulladékcsökkentéssé. Mivel olyan nincs, hogy ne ter-
meljünk hulladékot, lásd komposztálandó konyhai maradvány,
de még a szennyvizünk is felesleges eleme háztartásunknak. És itt
jön a felelõsségünk, hogy milyen szemetet „gyártunk”, ez vissza-
forgatható-e a földi lét körforgásába.
Ezek a nagyszerû hölgyek meghatároztak egy 5R (magyarul 5K)
szabályt, amit követve sikeresen apaszthatjuk szemétmennyisé-
günket. Lássuk, mi is ez az 5R. Már egy korábbi újságszámban ír-
tam errõl a módszerrõl, így csak tényleg egy kis összefoglalót
adok.

Az egyik legfontosabb pont, a fogyasztás mérséklése. Például a
boltba vásárolni saját vászonszütyõvel érkezem. Vagy készülök
kulaccsal, mikor elmegyek otthonról, és nemet mondok a petpa-
lackra. Ajándékot, szórólapot, egyéb reklámanyagot nem foga-
dok el. Minden olyan dolgot visszautasítok, amely kb. 5 percre
szolgálja az életem, de 200 év mire lebomlik, (esetleg mikro-
mûanyaggá, majd így a szervezetünkben is megtalálható lesz).

A második pont, mikor a mennyiség helyett a minõségre törek-
szünk, tárgyak helyett az élményt választjuk. Korlátozzuk a mos-
tani és jövõbeni fogyasztásunk mennyiségét, méretét. Ehhez van

még egy szimpatikus életmód, ami most egyre népszerûbb, a mini-
malizmus követése.

Végig kell gondolni, mielõtt valamitõl megválnánk, hogy javítha-
tó-e, mire tudom még használni, más funkciót adok neki, növelem
a hasznos élettartamát. Itt a kulcsszavak, a javítás, újragondolás,
visszavitel, megóvás.

Ennél a pontnál már hulladékunk keletkezik, de az eddigi tudatos
hozzáállásunkkal már csökkentettük a mennyiségét, és esélyt
adunk rá, hogy iparilag újrahasznosíthatóvá váljék. Az újrahasz-
nosítás sikere sajnos szolgáltatótól, régiótól függ, de egészében
elmondható, hogy a kevert anyagok nem hasznosíthatók újra (pa-
pír/mûanyag; mûanyag/fém). A mûanyag folyamatosan veszít az
értékébõl, így 2-3 feldolgozás után, már végleg a megsemmisíten-
dõ szemétkupacban végzi. Az acél, alumínium, üveg, papír szinte
végtelenségig újrahasznosításra kerülhet. Így vásárlásunkkor tö-
rekedjünk ezekbõl készült csomagolóanyagokra, eszközökre.

Egy átlag háztartás hulladékának 40%-a komposztálható, mely
azt jelenti, hogy mi magunk visszaforgathatjuk ezt az aranyat érõ
tápanyagot és 1-2 év elteltével saját termõföldet nyerhetünk a
konyhai hulladékunkból. Itt sem mindegy mi kerül a komposztba,
de érdemes egy kicsit utána olvasni, mert aztán sokkal többet ad
nekünk.
Most nem is írnék több mindent. Ha már ebbõl valamit is megva-
lósítunk, megfogadunk, már tettünk valami nemes cselekedetet
az újévben. Talán februárban a szelektív hulladék összetételérõl
hoznék egy röpke gondolatsort, de nem ígérem biztosra.
Köszönöm, hogy elolvastad és foglalkozol ezzel a problémával,
hidd el, nem olyan nehéz változni, és a környezeted nagyon gyor-
san meghálálja ezt neked. Köszöni a Föld!

Körtés Kinga

A januári zöldhulladék-szállítás alkalmával KIZÁRÓLAG a fenyõfákat szállítjuk el!

Vertikál Nonprofit Zrt., 7000 Sárbogárd, Árpád u. 108.

ÜGYFÉLFOGADÁSI IDÕ:

H: 7.30–16.00, K: 7.30–16.00, Sze.: 7.00–16.00, Cs: 7.00–16.00, P: 7.30–14.00
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KÖZEL A FELSÕHÁZHOZ
Két gyõzelemmel szinte már a felsõházban a Simontornyai KK U14 csapata

Az U14 I. osztályban induló fiú csapa-
tunk a hét végén, az év végén az Audi
Arénában lépett pályára. Zámbó Tibor
tanítványai az elsõ mérkõzésen ki-ki
meccset vívtak az Éles Kézisuli csapata
ellen. A srácok a szebbik arcukat mutat-
va már a félidõben 5 gólos elõnyben vol-
tak. A térfél csere után már 10 góllal is
vezettünk, végül magabiztos 6 gólos gyõ-
zelmet arattunk. A második találkozón a
Gyõr ellen eredményes játékkal, fölé-
nyes gyõzelmet arattunk. Egy fordulóval
az alapszakasz vége elõtt 3 ponttal elõz-
zük meg a 3. helyen álló Tatabánya csa-
patát. Az utolsó fordulóban a Budaörs és a Tatabánya ellen minimum egy pontot kell szereznünk a felsõház eléréséhez.
Zámbó Tibor vezetõedzõ: – Tudásunkhoz méltóan szerepeltünk! Az elsõ mérkõzésen az Éles ellen a végén, ha nem kényelmesedünk
el, még a 10 gólos gyõzelem is összejöhetett volna. A második meccsen nem volt kérdés a gyõzelem. Minimális lépésre vagyunk a felsõ-
háztól, s a télen megfogalmazzuk a további a célokat a szezonra.

TÉLI SZÜNETEN A SIMONTORNYAI
TORNA CLUB 22 LABDARÚGÓI

Február elején kezdik meg a felkészülést a Simontornya TC után-
pótlás korosztályú labdarúgói a tavaszi szezonra.
A 2022/23-as bajnoki évben három korosztállyal szerepelnek a
Bozsik-programban a tehetséges fiatal focisták. A három korosz-
tályban jelenleg 30 igazolt játékos van. Heti két edzéssel készülnek
fel a versenyekre Kleiber György, Kapinya Róbert és Ambrus
László szakmai irányítása mellett. Mindhárman társadalmi mun-
kában látják el ezt a feladatot.
A program keretében 5 mérkõzést játszanak az õszi és 5 mérkõzést
a tavaszi fordulóban. Ezeknél a korosztályoknál az eredményt még
nem rögzítik, hiszen a lényeg a játék megismerése és megszereté-
se. De a sok munka meghozza gyümölcsét és megfigyelhetõ a gye-
rekek teljesítményén a folyamatos fejlõdés.


